
Nowe 
możliwości rozwoju 

pracy kulturalnej

BARDZO częste słysjy się sie
wa krytyki, skierowane pod 
adresem placówek kultural

no-oświatowych, iż w niedostate
cznym stopniu wpływają na wy
chowanie nowego człowieka, 
kształtowanie i przeobrażanie je
go psychiki.

Zastanówmy się, gdzie tkwię 
główne przyczyny, iż praca kultu
ralna nie może ruszyć z martwe
go punktu?

Musimy sobie szczerze powie
dzieć, że ożywienie życia kultural
nego nie nastąpi dotąd, dopóki 
w parze ze szczerymi chęciami nie 
pójdę celowe inwestycje na otwar 
cie nowych świetlic, sal imprezo
wych i wyposażenie ich w niezbę
dne urządzenia. Trudno bowiem 
krzewić kulturę, gdy nie stworzy 
się ku temu odpowiednich warun
ków, w których praca ta mogłaby 
się pomyślnie rozwijać.

Znane sq np. ambitne zamie
rzenia zespołu muzycznego w Zło 
towie, który pragnie zorganizować 
małą orkiestrę symfoniczną. Mini- 
»te«two Kultury obiecało zakupić 
instrumenty, ale obietnicy nie do
trzymało. Niewypełnienie obietni
cy powoduje zniechęcenie; lu
dziom opadają ręce do dalszej 
pracy, co z kolei doprowadza do 
rozbicia zespołu.

Albo jak tu mąjna dobrze roz
winąć akcję upowszechnienia czy
telnictwa wśród mieszkańców 
Słupska, gdy inna instytucja zaj
muje dawny budynek biblioteki, a 
ta ostatnia mieści się w ciasnym, 
nie nadającym się do tego celu 
pomieszczeniu. Podobnych przy
kładów można przytoczyć więcej.

Zastanówmy się teraz, czy istnie 
jące już placówki kulturalne w peł 
ni wykorzystały wszystkie swoje 
możliwości, by ożywić działalność 
kulturalno-oświatową? Czy ogar
nęły swoim zasięgiem, a to jest 
sprawa najważniejsza, szerokie 
rzesze młodzieży na ws! i w mie
ście. Na to pytanie nie można 
dać odpowiedzi twierdzącej. Ow
szem WDK, PDK, kluby przy za
kładach pracy, Domy Młodego 
Robotnika potrafiły wzmocnić się, 
nawiązać kontakty z innymi ma
sowymi organizacjami, przede 
wszystkim ZMP i związkami zawo
dowymi, ale udział młodzieży w

Przed rozliczeniami 
w spółdzielniach produkcyjnych

Wykorzystać rezerwy 
gospodarki

Powiatowy Zarząd Rolnic
twa w Białogardzie, podob
nie zresztą jak i w ‘wielu 
innych powiatach naszego 
województwa, w daleko nie
dostatecznym stopniu inte
resuje się przygotowaniami 
do rozliczeń. Wskutek tego 
w niektórych gospodar
stwach zespołowych spół
dzielcy nie chcą przyjmować 
nowych członków. Np. w 
RZS Sowkowo odmówiono

Nowe zespoły 
uprawowe 

w powiecie drawskim
We wsi Łowicz Wałecki 

(pow. Drawsko) powstał o- 
statnio 10-osobowy zespół u- 
prawy odłogów. Zespół za
gospodaruje 30 hektarów 
odłogów. Na przewodniczą
cego zespołu wybrano Józe
fa Osonika.

Pomocy technicznej w zago 
spodarowaniu odłogów zobo
wiązał się udzielić POM Ka
lisz Pomorski.

(J. S.)

...i w sławneńskiin
Dnia 8 bm. we wsi Ra

dosław, gromada Sławsko 
(pow. Sławno) powstał ze
spół uprawowy, do którego 
wstąpiło 10 indywidualnych 
gospodarzy. We wsi założo
no również spółkę maszyno
wa, do której weszło 35 chło 
pów. Na jednym z ostatnich 
zebrań tej spółki, które bd- 
było sie w nowowybudowa- 
nej świetlicy, gospodarze dy 
skutowali nad plonem pracy 
i omawiali korzyści, jakie 
wypływają ze wspólnego ko
rzystania z maszyn rolni
czych.

E. Pasternak 
korespondent

Str. 2 — Zakładowa orga 
nizacja partyjna w dy
skusji nad planem 5-let 
nim — K. Niedzielska.
Str. 2 — Krótkie mcldun 
ki z przygotowań cegiel
ni do sezonu — J. Z.

— oto założenia 5-latki
dla zakładów mechanicznych w Ursusie

przyjęcia podań 'od 5 chło
pów indywidualnych, którzy 
zgłosili chęć podpisania sta
tutu. w

Nie zwraca się Jam rów
nież należytej uwagi na wy
korzystanie rezerw gospodar 
czych spółdzielń w przy
szłym roku. Oto np. w RZS 
Dzięciołowo są duże stawy, 
w których prowadzona była 
kiedyś hodowla ryb. Remont 
urządzeń nie wymaga zbyt 
wielu kosztów, a zarybione 
stawy przyniosłyby spółdziel 
ni poważny dochód. Na ze
braniach przed rozliczenio
wych członkowie omawiać 
będą plan rozwoju gospodar
ki. Warto już teraz zwrócić 
im uwagę na rezerwy, któ
rych pełne wykorzystanie 
będzie możliwe, gdy spół
dzielnia powiększy się o no
wych członków.

Około 5 tysięcy 
nowych szkól 

siedmioklasowych 
powstało

w latach sześciolatki
WARSZAWA. W kraju na 

szym możność ukończenia 
pełne] 7-klasowej szkoły 
podstawowej ma obecnie już 
90 na 100 dzieci w wieku 
szkolnym. Oznacza to, że 
nasze szkolnictwo przekro
czyło swoje zadania vr pla
nie 6-letnim w zakresie za
pewniania dzieciom możli
wości zdobycia pełnego pod 
stawowego wykształcenia.

W latach 1950—1955 szkol 
nictwo podstawowe naszego 
kraju* poważnie sie rozbudo j 
wało. W okresie tego fi-le- 
cia zorganizowano na wsiach 
ponad 4 900 nowych szkół 
7-klasowych. Liczba tego 
rodzaju szkół jest dziś prze 
szło trzykrotnie większa n<ż 
przed wojną. Nowe szkoły 
7-klasowe powstały w wy
niku powiększenia liczby 
klas w szkołach podstawo
wych, w których dotychczas 
dzieci kończyły jddynie 
czwartą, piątą lub szóstą 
klasę. Dzięki temu dalszym 
tysiącom dzieci otwarto dro
gę do średnich szkół ogól
nokształcących, a tym sa
mym na uczelnie wyższe o- 
raz drogę do szi-ół zawodo
wych różnych typów kształ | 
cących pracowników dla 
przemysłu, rolnictwa i in- , 
pych dziedzin naszego życia. I

ków do ciągników gąsieni
cowych typu KD-35. produ
kowanych przez zakłady im. 
Stalina w Labęćlach oraz sil
ników o mocy 25 KM.

Już pierwsze glosy w dy- . 
skusji wykazały, że istnieje I

W SZSO przystąpiono 
do opracowania projektu 

planu 5-letniego
W Słupskich Zakładach 

Sprzętu Okrętowego przy
stąpiły już do opracowania 
projektu planu pięciolętnie 
go komisja główna i cztery 
komisje wydziałowe. Ce
lem polepszenia pracy w 
odlewni projektuje się 
wprowadzenie tzw. skorup 
kowego sporządzania odle
wów, co przyniesie w efek 
cie dużą oszczędność cza
su. Przewiduje się również 
opracowanie nowego proce 
su technologicznego przy 
budowie kuchni okręto
wych, których SZSO są je
dynym producentem w Pol 
SC?.

Proporzec przechodni 
za najlepsze wyniki 

we współzawodnictwie
Słupskie Zakłady Sprzętu 

Okrętowego otrzymały propo 
rzec przechodni za najlepsze 
wyniki we współzawodnic
twie międzyzakładowym w 
trzech kwartałach 1955 roku. 
M. in. dzięki wnioskom ra
cjonalizatorskim przyjętym i 
zastosowanym w produkcji, 
uzyskano 179 tys. złotych oJ 
szczędności. Plan asortymen
towy za trzv kwartały wy
konano w 100 proc.

Zdobycie proporca prze
chodniego będzie niewątpli
wie bodźcem dla całej zało
gi do jeszcze bardziej ofiar
nej pracy w ostatnich dniach 
sześciolatki i w przyszłym 
planie pięcioletnim.

(CzŻ)

wiele rezerw, których wła
ściwe wykorzystanie pozwo
li lepiej F szybciej realizo
wać zakładom stojące przed 
nimi zadania.

Uwagi wypowiedziane w 
czasie pierwszej dyskusji 
nad założeniami nowego pla 
nu, staną się obecnie przed 
miotem pracy wyłonionych 
w tym celu problemowych 
komisji roboczych w wy
działach i grupach zakładów 
„Ursus". ,

Aktyw NOT 
przygotowuje się 
do dyskusji
W Wojewódzkim Domu 

Kultury w Koszalinie odby
ła się ostatnio narada głó
wnych inżynierów, przewo
dniczących i sekretarzy kół 
zakładowych NOT z więk
szych zakładów przemysło
wych naszego województwa. 
Tematem narady było omó
wienie zadań stojących przed 
Naczelną Organizacją Tech
niczną w realizacji uchwały 
KC PZPR w sprawie włączę 
nia załóg do opracowania 
projektów planu 5-letniego. 
Referat o zadaniach stoją
cych przed NOT wygłosił se 
kretarz Oddziału NOT Wła
dysław Januszewski.

Jak wykazała dyskusja, w 
wielu zakładach poczyniono 
już wstępne przygotowania 
do dyskusji, powołując do ży 
cia komisje wydziałowe, któ 
re będą omawiały problemy 
zakładu i usuwały przeszko 
dy hamujące postęp technicz 
ny.

Uwaga!
Nasz tygodniowy doda

tek młodzieżowy „RAZEM 
MŁODZI PRZYJACIELE", 
ukaże się w piątkowym 
numerze „Głosu".

12.200 rodzin 
osiedliło się 

u naszym województwie 
od 1951 r.

Począwszy od roku 1951, do 
dnia 15 grudnia br. na tere
nie naszego województwa o- 
siedliło się blisko 12 200 ro
dzin przybyłyci. głównie z 
woj. warszawskiego, łódzkie
go i kieleckiego. Najwięcej 
bo 8 800 osadników przybyło 
do państwowych gospodarstw 
rolnych.

Osadnicy otrzymali od pań
stwa zapomogi w formie po
życzek bezzwrotnych na sumę 
ponad 14 min. zł. Równocze
śnie z akcją osiedlani^ prze
prowadzane były remonty za
gród osiedleńców.

(ch)

Mieszkania 
dla 

koszalinian
Dnia 19 bm. przekazano w 

Koszalinie do użytku blok 
nr 11, znajdujący się u zbie
gu ul. Zwycięstwa i Brac
kiej. Został on przeznaczony 
na internat Szkoły Zasadni
czej DOSZ.

Blok ten posiada 74 izby 
mieszkalne, ma centralne or 
grzewanie, parkietowe pod
łogi, jest zradiofonizowany, 
posiada instalacje ciepłej wo 
dy, umywalnie, pomieszcze
nie kąpielowe z prysznicami, 
pomieszczenie dezynfekcyj
ne, własną pralnię, kuchnię 
i stołówkę.

21 bm. został wykończony 
nowy blok mieszkalny na o- 
siedlu Władysława XV. O- 
prócz mieszkań^ na parterze 
znajdują się sklepy: wielo
branżowy i mięsny oraz za
kład fryzjerski i szewski.

WARSZAWA. 20 bm. udała 
się do Chin polska delegacja 
rządowa w celu podpisania 
planu realizacji umowy kultu
ralnej na rok 1956 między Pol 
ską Rzeczpospolitą Ludową 1 
Chińską Republiką Ludową.

W skład delegacji wchodzą: 
minister Szkolnictwa Wyższe
go Adam Rapacki (przewodni
czący delegacji), wiceminister 
kultury i sztuki Jan Wilczek 
oraz zastępca sekretarza ge
neralnego Komitetu Wspólpra 
cy Kulturalnej z Zagranicą 
Wanda Michale wska.

W 76 rocznicę urodzin 
J. W. Stalina

W dniu dzisiejszym przypada 76 rocznica urodzin 
3. W. Stalina, wiernego ucznia Lenina, współzałożyciela 
państwa radzieckiego, wielkiego przyjaciela narodu pol
skiego.

Założenia Silanu 5-letnie- 
jo załogi Ursusa przewidu- 
ą przede wszystkim wypro- 
iukowanie 23 500 ciągników 
.Ursus" i jednocześnie zna- 
:zr.ą modernizację niektó
rych jego mechanizmów o- 
•az przystąpienie do seryj- 
lej produkcji w 1957 roku 
uniwersalnych, nadających 
;ię do wszelkich prac w rol- 
ilctwie ciągników „Biało- 
■uś“. Ogółem w planie 5-let 
ńm zakłady mechaniczne w 
Jrsusie wyprodukować ma- 
ą ponad 17 tysięcy ciągni- 
lów tego typu. Nie są to 
wszystkie zadania stojące 
n-zed załogą. Należy do 
lich także produkcja silni-

WARSZAWA. W przemyśle motoryzacyjnym pierwsza 
ogólnozakładowa dyskusja nad założeniami planu 5-Iet- 
niego fabryki, odbyła się 19 bm. w Ursusie — zakładzie 
będącym główną bazą zaopatrzenia rolnictwa w sprzęt 
motoryzacyjny.

Polska delegacja 
rządowa 

udała się do Chin

Zimowe remonty maszyn rolniczych

Załoga POM-n w Szczecinka rozpoczęła 19 listopada 1955 roku zimowe re
monty ciągników I maszyn rolniczych i przeprowadza Je według ustalonego z góry harmonogra
mu. Do chwili obecnej wyremontowano już 36 proc, maszyn rolniczych.

Na zdjęciu: monterzy Franciszek Borkowski 1 Jerzy Borkowski — przy remoncie ciągnika.
I Dokończenie ńa str. 21

25 500 zmodernizowanych Ursusów
i ponad 17 tys. traktorów Białoruś



Zakładowa organizacja partyjna 
w dyskusji nad planem 5-letnim

UCHWAŁA Komitetu Cen 
tralnego PZPR o prze
prowadzeniu dyskusji 

nad projektem planu 5-let- 
niego w zakładach pracy od
biła się szerokim echem 
wśród partyjnych i bezpartyj 
nych pracowników naszego 
przemysłu. Robotnicy i maj 
strowie, inżynierowie i pra
cownicy administracji prze
mysłowej wyrażają się z u- 
znaniem o tej inicjatywie 
władz naszej partii, jako o 
jeszcze jednym przejawie 
postępującej demokratyzacji 
życia, realizacji uchwał 
III Plenum partii, wzywa
jących do jak najpełniejsze
go udziału mas pracujących 
w kształtowaniu naszego ży 
cia, w budowie socjalizmu.

Plan 5-Ietni będzie więc 
opracowany przy współudzia 
le szeregowych pracowni
ków oraz oficerów naszego 
przemysłu. Są oni jak naj
bardziej powołani do dysku
towania nad zadaniami, któ 
re przed nimi staną, znają 
bowiem możliwości swego 
zakładu pracy, każdego sta 
nowiska pracy. Toteż wysłu 
chanie ich głosów na temat 
zadań zakładów w okresie 
pięciolatki, przyczyni się do 
lepszego, dokładniejszego o- 
pracowania zakładowych pla 
nów pięcioletnich, w więk
szym stopniu uwzględniają
cych istniejące rezerwy. Je
dnocześnie zaś ta, nie mają
ca precedensu w naszym 
kraju, dyskusja pomoże pra 
cownikom przemysłu lepiej 
zrozumieć ich zadania, skło
ni ich do śmielszego ujaw
niania braków pracy przed
siębiorstwa, a także przyczy 
ni się do wzrostu poczucia 
Odpowiedzialności za własne 
stanowisko pracy i za pracę 
całego zakładu.

Dyskusja nad planem 5- 
letnlm jest więc nie tylko 
wielką kampanią gospodar
czą, ale również wielką kam 
panią polityczną. Musi ona 
w każdym zakładzie pracy 
mieć swego politycznego kie 
równika — podstawową or
ganizację partyjną.

Formy przygotowania dy
skusji nad planem 5-letnim 
oparte będą w znacznej mie 
rze na doświadczeniach kon 
ferencji partyjno-ekonomlcz 
nych. Podobnie jak przy 
przygotowaniu konferencji 
powołąne zostaną komisje 
problemowe, które opracują 
poszczególne zagadnienia za 
kładu. Podstawową formą 
dyskusji będą narady wy
działowe, na których przed
stawiony zostanie załodze za 
rys planu wydziału, z u- 
względnieniem zadań po
szczególnych stanowisk robo 
czy oh W ten sposób każdy 
członek załogi będzie dysku
tował nad problemami, któ 
re dobrze zna. •

Nie można jednak sugero
wać się faktem, że formy 
przygotowania dyskusji są 
podobne do tych, które już 
nieraz były stosowane. Dy
skusja nad planem 5-letnim 
musi być przygotowana zna 
cznie szerzej 1 znacznie głę
biej niż jakakolwiek konfe
rencja partyjno-ekonomlcz- 
na. Przygotowując dyskusję 
aktyw partyjny winien do
trzeć do wszystkich człon
ków załogi, do personelu 
inżynieryjno-technicznego o- 
raz do średniego personelu 
technicznego, który często 
jest niesłusznie pomijany 
przy podobnych pracach. 
Trzeba czuwać nad skła
dem komisji problemowych, 
powołanych do opracowania 
poszczególnych zagadnień 
planu. Chodzi tu o to. aby 
brali w nich udział dobrzy 
fachowcy oraz racjonalizato 
rzy i przodownicy pracy, któ 
rzy potrafią właściwie oce
nić możliwości zakładu i 
dać należyty odpór nastro
jom ujawniającym się w nie 
których zakładach, a wyra
żającym się w tym, że każ
de zadanie postawione przed 
daną fabryką jest uważane 
za zbyt wysokie, za nlemożli 
we do wykonania. Organi
zacje partyjne winny wyko
rzystać wszystkie formy pro 
pagandy masowej — hasła, 
plakaty, błyskawice. W przy 
gotowaniu dyskusji dużą ro
lę mają do spełnienia agi
tatorzy, których zadaniem 
jest wyjaśnienie wielkiego, 
ogólnonarodowego znaczenia 
dyskusji.

Wielka kampania wymaga 
od aktywu partyjnego nie 
tylko zwiększonej pracy or
ganizacyjnej, lecz również 
znajomości problemów włas
nego przedsiębiorstwa i eko 
nomiki przemysłu. Bez po
znania choćby podstawowych 
jej zasad, trudno kierować 
dyskusją i aktywnie włączać 
się do niej. Stąd też koniecz 
ne jest szybkie przeszkole
nie aktywu [partyjnego w za 
kładzie prądy, przede wszy
stkim w zakresie zagadnień 
planowania.

Dużą pomocą w przygoto
waniu dyskusji w zakładzie 
będą z pewnością narady 
aktywu partyjnego i gospo
darczego poszczególnych 
branż przemysłu, w których 
każdy zakład powinien zo
baczyć swoje miejsce w roz 
woju całej branży.

Kierownictwo polityczne dy 
skusją wymaga od organizacji 
partyjnych wyjaśnienia zało
dze założeń planu, jfego po
litycznego znaczenia. Nie da 
się tego zrobić bez omówie
nia osiąonięć Planu 6-letnie- 
go, w tym osiągnięć danej 
gałęzi przemysłu i danego za 
kładu pracy. Plan 6-letni w ka
żdym niemal zakładzie przy
niósł poważne zmiany: nowe 
hale produkcyjne czy nowe 
maszyny, nowe rodzaje pro
dukcji i nową technologię, 
nowe świetlice i ambulatoria. 
W okresie 6-letnim daliśmy 
dziesiątkom tysięcy ludzi mie 
szkania, tysiące ludzi awan
sowały, zdobyły zawód. Nie 
tą, to inną drogą sześciolatka 
weszła do życia każdego z 
nas.-Omawiając projekt Planu 
5-letniego, trzeba te osiągnię
cia podsumować oraz nakre
ślić wytyczne rozwojowe tej 
gałęzi przemysłu do której 
zakład należy.

Jeżeli chcemy, by dyskusja 
przyniosła jak największe e- 
iekty, konieczne jest by po

stawę uczestników cechowała 
partyjność. Partyjna postawa 
— to widzenie zadań swego 
zakładu w całokształcie na
szych zairiierzeń, to widzenie 
jego roli w budownictwie so
cjalizmu, to uczciwe i rzetelne 
wskazywanie na wszystkie 
rezerwy jakie kryją się w za
kładzie, przede wszystkim na 
możliwość oszczędności mate
riałowych, na poprawę orga
nizacji pracy, lepsze wykorzy 
stanie urządzeń. Załoga po
winna dołożyć wszelkich sta
rań, by dalszy wzrost produk 
cji i ogólny rozwój zakładu 
został osiągnięty w maksy
malnym stopniu przez wyko
rzystanie rezerw i środków 
znajdujących się w dyspozy
cji danego zakładu.

W tym gorącym okresie dy 
skusji niezbędna jest pomoc 
organizacjom partyjnym za
kładów pracy ze strony in
stancji partyjnych — komite
tów powiatowych, dzielnico
wych. miejskich. Rozwinięcie 
dyskusji nad Planem 5-letnim 
jest sprawą nie tylko wydzia 
łów przemysłu — muszą się 
włączyć do tej pracy i inne 
wydziały komitetów. Chodzi 
o jak najbardziej wszechstron 
ną pomoc dla organizacji za
kładowych; Trzeba im pomóc 
w przygotowaniu i prowadzę 
niu szkolenia ekonomicznego 
poprzez skierowanie do za
kładów pracy lektorów, uru
chomienie konsultacji w oś
rodkach szkolenia partyjnego, 
zorganizowanie publicznych 
wykładów specjalistów-eko- 
nomistów. Trzeba również w 
tym okresie zwrócić uwagę 
na pracę kół NOT, których 
członkowie mogą wiele po
móc w wyjaśnianiu zagadnień 
technicznych.

Okres dyskusji będzie o- 
kresem wytężonej pracy dla 
wszystkich organizacji partyj 
nych w przemyśle i transpor
cie. Napotkają one z pewno
ścią na trudności w swej pra- 
cy, będą musiały rozwiązy
wać nowe dla nich zadania. 
Chodzi jednak o rzecz wielką, 
godną jak największego wy
siłku — o jak najlepsze o- 
pracowanie planu, który sta
nowić będzie dalszy poważny 
krpk Polski Ludowej na dro
dze rozwoju naszego przemy
słu, wzmocnienia naszego 
państwa, podniesienia dobro
bytu.

K. NIEDZIELSKA

Krótkie meldunki
z przygotowań cegielni do sezonu

Okres zimowy w zakładach 
ceramicznych przeznaczony jest 
no kapitalne remonty i przygoto 
wanie do sezonu letniego. Wie
le zakładów po zakończeniu pla 
nu rocznego przystąpiło już do 
wstępnych prac remontowych. 
Cegielnie naszego województwa 
o wiele wcześniej niż w roku 
ubiegłym przystąpiły do remon
tów bieżących, średnich i kapi
talnych.

W Polanowie dobrze 
podzielono pracę
W celu sprawnego przeprawa' 

dzenia remontów systemem go
spodarczym w cegielniach pod
ległych Śławneńskim Zakładom 
Przemysłu Terenowego pcdzielo 
no pracowników na grupy we
dług specjalności. Np. do za
dań grupy pierwszej w cegielni 
„Srebrzenica" w Polanowie na
leży: remont i konserwacja ma
szyn, przegląd i naprawa wszyst 
kich wózków, zasilacza pompy 
wodnej, wentylatorów itp. Gru
pa drugo natomiast zobowiąza- 
na jest uporządkować suszarnie 
letnie, dokonać napraw rega
łów i torów na placu. W skład 
grupy trzeciej tzw. piecowe] 
wchodzi 13 osób. Zadaniem jej 
będzie przeprowadzenie średnie 
go remontu pieca, a więc wy
miany cegieł w trzech komo
rach, zakonserwowanie pozosta 
łych zaprawą szamotową Itp. 
Podobnie przygotowano załogi 
w dwóch pozostałych cegiel
niach podległych SZPT, tj. „Po
lanie" 1 „Leśnej". Ten podział 
pracy gwarantuje szybkie prze-

Przemysł chemiczny wykonał 
zadania planu rocznego

W dniu 14 grudnia 1955 roku, tj. na 17 dni przed ter
minem, przemysł chemiczny zameldował o wykonaniu pla? 
nu rocznego.

Do zakładów, dzięki którym osiągnięto przedterminowe 
wykonanie planu na rok 1955 należą w pierwszym rzę
dzie Nadodrzańskie Zakłady Przemysłu Chemicznego 
„Rokita" w Brzegu Dolnym.

Na zdjęclt:: dział etylenu — półproduktu do produkcji 
środków owadobójczych.

W solarium dla górników 
kopalni »Szombierki«

Około 250 górników korzysta codziennie z solarium 
znajdującego aię przy łaźni kopalni „Szombierki". Kabiny 
solarium wyposażone są w solluxy i lampy kwarcowe. 
Z naświetlań może korzystać równocześnie kilkanaście 
osób.

Na zdjęciu: górnicy w solarium.

prowadzenie remontów bieżą
cych i średnich.

Brygada ruchoma
Głównym wykonawcą remon

tów maszyn I urządzeń jest Wo
jewódzki Zakład Remontowo- 
Montażowy w Koszalinie. Od 
zakładu tego w poważnym sto
pniu zależy terminowe przygo
towanie cegielń do sezonu.

Ciekawą innowacją Jest wpro
wadzenie brygady ruchomej do 
przeprowadzania remontów w 
terenie. Tak np. stworzono bry
gadę montażową, którą wraz z 
tokarką, szlifierką i wiertarką 
craz potrzebnymi narzędziami 
skierowano do kaflami vj Gra
nowie, podległej Złotowskim Za 
kłodom Przemysłu Terenowego. 
Odpadła więc konieczność de
montowania wszystkich ' maszyn 
i przewożenia ich do Koszalina. 
W ten sposób bardzo poważnie 
przyspieszy cię remont maszyn 
oraz uniknie dłuższych przesto
jów.

W »Leśnej« konieczna 
przebudowa suszarni

Poważnym problemem w okre 
sie remontów jest przebudowa 
suszarni nadpiecowej cegielni 
„Leśna", należącej do stawneń- 
skich ZPT. Od dłuższego czasu 
suszarnia ta groziła zawale
niem się. Zabezpieczono Ją tym
czasowo podpierając z boków 
belkami. Zamiast już wówczas 
starać się o dokumentację tech
niczną i wykonawcę robót, cze
kano z tym do okresu zimowe
go, Obecnie dyrekcja •gorączko

wo poszukuje obu wykonawców 
— poszukuje w okresie, kiedy 
wszystkie cegielnie w Polsce 
przystąpiły do przeprowadzenia 
kapitalnych remontów i o wyko
nawcę jest trudno.

Zaniedbanie to poważnie mo
że opóźnić termin rozpoczęcia 
produkcji w okresie letnim. Od 
suszarni, a tym samym | pieca 
wypałowego, uzależniono jest 
produkcja w roku przyszłym. Je
śli suszarnia nie zostanie prze
budowana, ze względu no bez
pieczeństwo trzeba ją będzie 
unieruchomić, co pociągnie za 
sobą wyłączenie z produkcji pie 
ca. Tym samym zagrożone bę
dzie wykonanie planu prcdukcyj 
nego.

Więcej uwagi 
sprawom bhp

W przygotowaniu do remon
tów nie poświęca się dużo uwa
gi zagadnieniom bhp. A -wiado
mo przecież, że w wyniku zanie
dbania bhp w zakładach nasze 
go województwa powłstaje wiele 
wypadków przy pracy. W niektó
rych cegielniach naszego woje
wództwa poszczególne działy 
produkcyjne są stanowczo za 
ciasne, np. wyrobownia w ce
gielni „Leśna". Ze względu na 
zle warunki bhp wymaga ono 
koniecznej przebudowy. W wa
runkach sprzecznych z przepisa
mi bhp pracują też robotnicy 
cegielni „Stara Huta" podległej 
drawskim ZPT.

Zaniedbanie to należy usunąć 
przez właściwe wykorzystanie 
kredytów przeznaczonych na ten 
cal. J. 2,

Dramatyczna 
akcja ratownicza

na Bałtyku
SZTOKHOLM. Na skutek 

gwałtownych burz śniego
wych i nieprzewidywanego 
wczesnego zamarznięcia częś 
ci Bałtyku, szereg statków, 
szczególnie o małym tonażu, 
znalazło się w poważnym nie 
bezpieczeństwie. ,

Burza śnieżna na wodach 
Za.aki Fińskie; uszkodziła 
angielski frachtowiec „Ju- 
dith Hary", który zaczął po
woli tonąć. Woda wdarła 
się do wnętrza i zalała ma
szyny pozbawiając statek 
światła i ogrzewania. 14-oso 
bowa załoga przez 36 godzin 
walczyła ze śmiercią. Statki 
ratownicze nip mogły zbliżyć 
się do „JuditłĄ Hary" ponie
waż oddzielały je od niego 
zwały lodu. Jak- donosi AFP, 
po trzech dniach\walki z lo
dem i burzą \udało się 
szwedzkiemu lodołamaczowi 
„Herkules" przedostać do 
„Judith Hary" i uratować 
załogę. . . \ j

Między szwedzkimi porta
mi Urca i Pitea uwiozły 
wśród lodów dwie grupy 
statków. Dwa szwedzkie 1 
dwa fińskie lodołamacze 
ruszyły im na ratunek. Akcja, 
ratownicza napotyka na po
ważne trudności, ponieważ 
każdy z uwięzionych stat
ków należy osobno uwal
niać z lodów i torować mu 
drogę na pełne morze. Burze 
śnieżne szalejące wzdłuż wy 
brzeży szwedzkich i słaba 
widzialność utrudniają to za 
danie. Chwilowo uwięzio
nym statkom nie grozi bez
pośrednie niebezpieczeń
stwo.

Nowe 
możliwości rozwoju 

pracy kulturalnej

działalności tych placówek jest 
jeszcze daleko niedostateczny 
zwłaszcza, jeśli chodzi o młodzież 
robotniczą.

Mamy dziesiątki zakładów pra
cy, które umieściły swoje świetlice 
nie poza terenem fabrycznym, a 
wprost w fabrykach, uniemożliwia 
jąc tym samym robotnikom oraz 
członkom ich rodzin korzystanie 
z nich. Są również i takie przed
siębiorstwa, które w ogóle nie po
siadają świetlic i nie troszczą się 
o potrzeby kulturalne swoich pra
cowników.

Ostatnia uchwała Prezydium 
Rządu kładzie kres wszelkim ano
maliom, które hamowały rozwój 
życia kulturalnego. Nakłada ona 
na każdy zakład pracy, zatrudnia- 
Jący porytej ICO osób, obowiązek 
prowadzenia świetlicy. Kluby or
ganizowane będą w zakładach 
zatrudniających powyżej 1 000 
osób, a domy kultur/ powstaną 
w tych fabrykach, w których licz
ba robotników przewyższa 2 tys. 
osób.

Jednocześnie uchwała podkre
śla, że placówki kulturalne win
ny znajdować się poza miejscem 
procy, oby pracownicy i ich ro
dziny mogli z nich korzystać bez 
ograniczeń.

Uchwała przyczyni się więc do 
dalszego poważnego zwiększenia 
ilości ośrodków pracy kulturalno- 
oświatowej. Należy również zazna 
czyć. że uchwała ta stwarza wa
runki dla podniesienia poziomu 
ncwozałożonych i istniejących już 

placówek poprzez wnrowadzenle 
nowei tabeli płac dla pracowni
ków kulturalno-oświatowych. Wyż
sze i zależne od przygotowania 
i doświadczenia pracownika za
robki zapewnią świetlicom i do
mom kultury wykwalifikowane ka
dry, zapobiegną szkodliwemu zja
wisku ich płynności.

W związku z uchwałą, WRZZ 
winna dopilnować, aby była ona 
doprowadzona do wszystkich za
kładów pracy naszego wojewódz
twa i jak najszybciej zrealizowa
na, albowiem ożywienie życia kul. 
turalnego wśród szerokich mas I 
zaspokojenie Ich stale rosnących 
potrzeb kulturalnych - Jest Jedną 
z najbardziej palących spraw.
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Wojewódzki Ośrodek 
Szkolenia Partyjnego PZPR 
zawiadamia, że w dniu 
21 bm. o godz. 16 w sali 
odczytowej Ośrodka, przy 
ulicy Zwycięstwa (gmach 
KM PZPR) odbędzie się od
czyt na temat:

„Przyczyny wybuchu, cha 
rakter i znaczenie rewo
lucji 1905—1967 na zie
miach polskich".

Na odczyt winni przybyć 
sekretarze podstawowych 
organiz. partyjnych, prze
wodniczący rad zakłado
wych, kierownicy przedsię
biorstw, aktyw partyjny, 
związkowy, ZMP.

Po odczycie zostanie wy. 
■świetlany film pt. „Rewo
lucja 1905—1C‘7 na zie
miach polskich".

* * *
Wojewódzki Ośrodek 

Szkolenia Partyjnego zawfa 
damia, że w każdą środę 
i piątek, od godz. 15 do 
godz. 19, w Ośrodku przy 
ul. Zwycięstwa 37, są prze 
prowadzane konsultacje in
dywidualne dla kierowni
ków seminariów, wykła
dowców, słuchaczy wszyst
kich form szkolenia partyj- 
rfego, prelegentów, agitato
rów i aktywu partyjnego.

Z pożółkłych kart przeszłości Ko 
szalina--- <Czy wiecie że...

...pierwsza wzmianka o Istnie
niu osiedla Cussolin (Koszalin) 
pochodzi z 1214 roku, kiedy to 
książę pomorski Bogusław II po
darował to osiedle jednemu z 
klasztorów?

...w 1260 r. osiedle Cussolin 
zostało podniesione do godno
ści miasta. Z tego okresu da
tuje się najstarszy herb miasta, 
(brama, pod nia postać biskupa 
i z obu stron dwa stylizowane 
lwy)?

W późniejszych czasach herb 
ten znreniał s;ę.

...osiemnaście lat budowano 
mury obronne otaczające nie
gdyś Koszalin (od roku 1292 do 
1310)?

...trzykrotne pożary (w roku 
1504, 1575 i 1718) niszczyły Ko
szalin?

Po ostatnim pożarze część mu 
rów obronnych, otaczających 
miasto, rozebrano i zużyto na 
odbudowę domów.

...zamek koszaliński przez 43 
lat (poczynając od 1574 roku) 
był rezydencją książąt pomor
skich?

...w 1639 roku miasto liczyło 
zafedwte 211 domów, w 1740 
roku, jak mówią różne zapiski, 
w Koszalinie były 482 domy 
mieszkalne?

...Koszalin został połączony 
linią kolejowa z Gdańskiem w 
1869 roku?

B. F.

Uprzywilejowana 
sprzedaż wódki 

musi się skończyć
Na temat walki z alkoholi

zmem mówi się u nas dużo. Czę 
sto też na łamach prasy poka
zuje się zgubne skutki naduży
wania alkoholu.

Tymczasem w koszalińskich 
sklepach spożywczych wódka 
jest produktem sprzedawanym 
często poza kolejnością czeka
jących klientów.

Koniecznym byłoby wiec, żeby 
wydział handlu Prez. MRN wy
dał specjalne zarządzenie, któ
re zlikwidowałoby dotychczas 
uprzywilejowaną sprzedaż wód
ki, 

D. Turowska 
korespondent

»Łączność« przed świętami

Koszalinianie więcej listów otrzymują 
niż wysyłają
W ubiegłą niedzielę rozwożono paczki 
Kilka słów na „Ruch“

W okresie przedświątecz
nym ruch na poczcie w Ko
szalinie . znacznie się zwięk
szył. Njf ilość listów nada
wanych przez mieszkańców 
Koszalina do ich bliskich i 
znajomych, w ostatnich 
dniach przekracza dziennie 
o 5 tysięcy przeciętnie do
tychczas notowany stan. 
Przychodzi natomiast do Ko 
szalina o 6 tysięcy listów 
dziennie więcej aniżeli za
zwyczaj.

Wzrosła zwłaszcza ilość pa 
czek przesyłanych do Ko
szalina. Np. 19 bm. nade
szło 670 paczek dla miesz
kańców Koszalina. Dlatego 
też, aby podołać pracy, w 
ubiegłą niedzielę dodatkowo 
zorganizowano odstawę pa
czek do domów adresatów. 
Zmobilizowano przy tym nie 
tylko furgony konne, bę
dące w posiadaniu Łączno
ści, ale zaangażowano po
nadto do tych celów spe
cjalnie wynajęte samocho
dy.

Dyrekcja Łączności, trosz
cząc się o jak najsprawniej
szą obsługę mieszkańców, po 
leciła uruchomić dodatkowe 
okienko na poczcie głównej 
oraz na poczcie nr 2, przy 
dworcu.

Czynne one będą aż do 
31 grudnia, codziennie od 
godz. 9 do 17. Można tam 
nadawać telegramy, przesył
ki i nabywać znaczki pocz
towe.

Warto jednak również, I

aby kioski „Ruchu" były 
zaopatrywane w miarę wy
czerpania zapasów w znacz
ki pocztowe, na które 
jest zwiększony obecnie po
pyt. A tymczasem nie za
wsze można je tam dostać. 
Odpowiedzialni za zaopa
trzenie kiosków, przeważnie 
tylko raz w miesiącu do-

Kobiety 
pracujące w handlu 
też chrą mieć w łasne 
przedszkole i żłobek

W placówkach handlowych, 
Istniejących na terenie Kosza
lina jest zatrudnionych wiele ko 
biot. Większa Ich część posiada 
małe dzieci. Do tej pory Jednak 
żadne placówki handlowe takie 
jak PSS, MHD czy ZSS nie po
myślały o zorganizowaniu żłob
ka I przedszkola, w którym pra
cujące matki mogłyby zostawiać 
swoje pociechy. Utworzenie 
żłobka i przedszkola zapobiegło 
by niewątpliwie dużej płynności 
kadr kobiet pracujących w han
dlu. Warto się również zastano, 
wić nad projektem zorganizewa 
nia dla nich stołówki pracowni
czej,

• B. Dyakowski
korespondent

starczają znaczki. A w wy
padku, gdy zapas się wyczer 
pie, nie mają jakoś zwy
czaju uzupełniać go.

Dlaczego?
Przecież nasz Zarząd Łącz 

ności bardzo chętnie, w każ 
dej chwili, gotowy jest do
starczyć kioskarzom potrzeb 
ną ilość znaczków poczto
wych.

Warto wspomnieć, że sprze 
daż znaczków w kioskach 
„Ruchu", odciąży nieco od 
pracy naszą Łączność, no i 
będzie dużą wygodą dla 
mieszkańców Koszalina.

B. F.

Gdzie żarówka ?
Od dłuższego już czasu nie 

świeci się lampa u zbiegu ulic 
Wojska Polskiego, Alfreda Lam
pe i Zwycięstwa. - A wszystko 
przez to, że brak jest... jednej 
żarówki.

Nowy punkt sprzedaży wyrobów cukierniczych 
i garmażeryjnych 

czynny w okresie przedświątecznym
We wszystkich niemal skle

pach panuje świąteczny nastrój. 
Ruch wzmaga się coraz bar
dziej. Szczególnie „tłoczno" jest 
w sklepach spożywczych. Gospo 
dynie robią ostatnie zakupy, by 
na święta obficie zaopcttzyć do 
mowę spiżarnie. ,

Aby zapobiec nadmiernemu 
tłokowi w sklepach, a szczegól
nie w sklepie garmażeryjnym, 
PSS uruchomiła na okres święte 
czny punkt sprzedaży wyrobów

Pracownicy MPO 
nadal hez łaźni

W notatce pt. „Pracownicy 
MPO chca umyć się po pracy“, 
zamieszczonej w numerze „Gło
su" z dnia 8 listopada br., pisa
liśmy o konieczności uruchomię 
nia łaźni w budynku tej insty
tucji. Zwróciliśmy uwagę, że 
pomieszczeni, nadające się na 
ten cel, zajmpje niesłusznie księ 
gowy Spółdzielni Pracy „Sztu- 
ka“ ob. Trenka. W imieniu pra
cowników MPO prosiliśmy więc 
Prez. MRN o przekwaterowanie 
ob. Trepki.

Mija już 6 tygodni, a sprawa 
nie została załatwiona. Przypu
szczamy, że tym razem prze
kwaterowaniem ob. Trepki zaj- 
mie się energiczniej ref. kwa
terunkowy Prez. MRN.

(h)

garmażeryjnych i cukierniczych. 
Punkt ten mieści się w lokalu 
przy ulicy Zwycięstwa, w daw
nym pomieszczeniu wypożyczal
ni artykułów gospodarstwa do- 
mowego PSS.

Trzeba przyznać, że ,,tymczaj 
sowy" sklep jest dobrze zaopa
trzony i — co jest niemniej waż
ne - posiada estetycznie urzą
dzoną wystawę. Wzrok przecho
dniów przyciągają tu piękne ru- 
miano jabłka, pomysłowo ude- 
korowane torty i różnego rodza
ju sałatki. W sklepie są ponad
to ciastka, torty, babki, owoce 
itp. i

Wyrobów garmażeryjnych jest 
również pod dostatkiem. Na pół 
miskach estetycznie ułożono i 
przybrano sałatki, pasztety oraz 
pieczony drób. Smakosze śledzi 
mają tu do wyboru śledzie w 
oleju, w occie itp. Są także ryby 
w galarecie.

Nowy sklep czeka także na 
dalszy transport od dawna już 
obiecanych pomarańczy, cytryn 
i orzechów.

Sklep czynny jest podobnie 
jak I większość koszalińskich 
sklepów od godz. 9 do 18 bez 
przerwy obiadowej.

(g-U

Większość ulic w Koszalinie 
nie Jest wysypywana pia
skiem. W dniu 9 bm. Sąd Powia

towy v/ Koszalinie, wydal 
wyrok na złodzieja znacz
ków pocztowych — Antonie 
go Rozmyślewicza. Był on 
pracownikiem Ekspedycji 
Powiatowego Zarządu Łącz
ności w Koszalinie. Wyko
rzystywał swój rodzaj pra
cy, odlepiając co cenniejsze 
znaczki pocztowe z listów, 
przysyłanych do Koszalina. 
„Pomysłowy" kombinator 
miedzy innymi odlepił zna
czek Nowej Zelandii z listu 
przysłanego do Mariana O., 
umieszczając w to miejsce 
znaczek Argeny.

Poszkodowany adresat, in

teresujący się filatelistyką, 
zauważył zmianę znaczka i 
zawiadomił o tym Powiato
wy Zarząd Łączności. 
Wszczęte śledztwo potwier
dziło, iż Antoni Rozmyśle- 
wiez uprawiał podobny pro
ceder od dłuższego czasu, 
podrywając w ten sposób 
zaufanie społeczeństwa do 
poczty.

Sąd skazał Rozmyśl Ćwi
czą za świadome dokonywa 
nic oszustwa, na 1 rok wię
zienia.

Okazało się, że „wpaść" 
można na Nowej Zelandii 
nic opuszczając Koszalina.

B. F.

WAŻNIEJSZE TELEFONY 
I ADRESY

Komenda Miasta MO teł. 35-27.
Pogotowie milicyjne — tel. 07.
Szpital Miejski, ul. Falata 3/3. 

tel. 22-75, ul. Curle-SklodowskieJ 
— tel. 26-00.

Pogotowie Ratunkowe tel. OT.
Straż Pożarna — tel. centrali 

523, tel. alarmowy — 03.

„Nowa Huta" — Upadek emi
ratu.

Seanse o godz. 16, 13 1 20,15.
„Młoda Gwardia1* — Rokosso- 

wo — Wołga, Wołga.
Seanse o godz. 17 1 IŁ
WDK — 2X2 = 5.
Seanse o godz* 17.30 i 19.30,
Uwaga! Repertuar kin po- 

da.lemy według komunikatu 
Okręgowego Zarządu Kin.

— Po co ci ludzie czeka
ją na wysypanie ulic pia
skiem? Niech lepiej wycho 
dzą na ulicę tak, jak ja...

PROGRAM I 
na dzień 21 bm. (środa)

Z przyczyn technicznych na
dawanie programu I rozpoczy
namy o godz. 15.25.

Program dnia: 15.25.
Wiadomości: 16.00, 20.00, 23.00.
15.39 Błękitna sztafeta. 16.05 Al- 

beniz: fragm. z suity „Iberla**. 
16.25 Pieśni komp. francuskich. 
16.15 „Od atomu do człowieka11 
— aud. w opracowaniu Z. Scha- 
bowsklego. 17.00 Radiowy kurs 
nauki Języka rosyjskiego. 17.30 
Muzyka rozr. 18.00 Pleśni róż
nych narodów o Stalinie. 18.20 
Kronika kult. 18.50 Ipncert ży
czeń. 20.00 Po dzienniku wie
czornym komentarz W. Grosza 
„Naszym zdaniem**. 20.30 Aud. 
dla wsi. 20.40 „Gawędy o mu
zyce*' — aud. słcwno-muz. 21.10 
Koncert chopinowski. 21.40 „Pal
ka** — opowiadanie M. Jaro- 
chowsklej. 22.00 Muzyka tan.

Dziś w sali czytelni WDK wy
głoszony zostanie odczyt z za
kresu prawa na temat: „Ochro
na własności socjalistycznej**.

Początek o godz. 18.

ZARZĄD SPÓŁDZIELNI PRACY 
KONSERWACYJNO-REMONTOWEJ im. M. NOWOTKI 

W SŁUPSKU 
zawiadamia, 

że z dniem 1 grudnia 1955 roku uruchomiono 

POGOTOWIE HYDRAULICZNE 
wraz z pogotowiem elektrycznym

1 w Słupsku przy ul. Piekiełko Nr. 11
cel. 26-38

Pogotowie czynne codziennie od godz. 8.00 do 22.00 
za wyjątkiem świąt.

K—496-1

ZARZĄD RZEMIEŚLNICZEJ SPÓŁDZIELNI PRACY 
SZEWCÓW I CHOLEWKARZY „MODEL "

W BIAŁOGARDZIE
uprasza wszystkich tych klientów, którzy oddali 

swe obuwie do naprawy w tut. Spółdzielni
w latach 1952 - 53 - 54 do czerwca 1955 roku włącznie 

i do chwili obecnej nie odebrali go

o odbiór tegoż obuwia
w ifermime do dnia 31 grudnia 1955 r

Po wymienionym terminie obuwie nieęadebrane przez 
klientów zostanie sprzedane przez Sp-niŁw drodze licy
tacji po cenie kosztu poniesionego. ’ K—491-0

OGŁOSZENIA DROBNE
SPRZEDAŻ ROŻNE

SPRZEDAM motocykl S. H. L.
Wiadomość: Koszalin Osiedle
K. Marksa 8. <ł—333-1

ODWOŁUJĘ niesłuszne posądzę 
nie ob. Felicji Kołat o kradzież 

Stefan Kostek.
G—334-1

Mecz głuchoniemych
w szachach

W dniu 18 bm. sportowcy 
Zw. Głuchoniemych ze Szcze 
cina i Koszalina rozegrali to 
warzyskie spotkanie w sza
chach. Mecz odbył się w Ko 
szalinie.

Szachiści szczecińscy wy
kazali dobre przygotowanie 
i przekonywająco zwycięży
li koszaliniań w stosunku 
4:0.

A oto wyniki na poszcze
gólnych szachownicach (na 
pierwszym miejscu zawodni 
cy Szczecina): Ostachiewicz 
pokonał Bibiuskiego, Kacz
marek zwyciężył Prona, Fan 
zlan odniósł zwycięstwo nad 
Maclinicwskitn oraz Szafran 
pokonał Capara.

Uważamy, że spotkania ta 
kie należy organizować częś
ciej, także i w innych dyscy 
plinach sportu. Związek Głu 
choniemych wspólnie z in
stancjami sportowymi wi
nien zastanowić się nad tym,

gdyż imprezy takie są miłą 
rozrywką dla głuchonie
mych.

Druga porażka 
hokeistów Szwajcarii 

v/ ZSRR
Hokejowa reprezentacja Szwaj 

• carll w drugim meczu na tere
nie ZSRR spotkała się na mo
skiewskim stadionie Dynamo z 
drugą reprezentacją ZSRR. Zwy 
ciężyli hokeiści radzieccy — 9:0.

Zatwierdzenie 
rekordów Polski 
w lekkoatletyce

Kolegium sędziów sekcji 
lekkoatletyki GKKF zatwfer 
dzilo ostatnio nowe rekordy 
Polski:

10 600 m: Ożóg — 29.47,8, 
skok o tyczce: Adamczyk — 
4.43,

rzut dyskiem (juniorów): 
Piątkowski — 49,14,

sztafeta juniorów 4x100 m: 
Zurkowski, Szczepański, Wo 
źniak. Bożek — 42,1,

10 000 m: Chromik—29.30,0,
110 m ppł.: Kotliński — 

14,8,
pchnięcie kulą (5 kg): Pląt 

kowski — 17.74,
rzut dyskiem (seniorów): 

Piątkowski — 50,93,
Prezydium . kolegium sę

dziów w związku z zatwier 
dzenicm rekordu Piątkow
skiego w rzucie dyskiem se
niorów na zawodach w Lo
dzi (5 listopada) komuniku
je, że w przepisach IAAF 
nie ma warunku, aby wyni
ki mier-or.e taśmą złożoną, 
nie mogły być uznawane ja
ko rekordy.

Znaczek pocztowy za cenę
565 dni... wiezienia

Dziś wystąpi zachmurzenie du
że, a miejscami niewielkie opa
dy. Temperatura w ciągu dnia 
wahać się będzie około zera stop 
ni, nocą spadnie do 4 st. poni
żej zera.

Wiatry z kierunku południo
wo-zachodniego i południowego 
wiać będą z szybkością od 3 do 
6 metrów na sekundę.

Uwaga: prognozę pęgody po- 
dajenay na podstawie komunika
tu Okręgowego Biura Pogody w 
Szczecinie.

Józio
Koszaliniak

Czytajcie
prasę partyjną

Glos Koszaliński*' Organ Komitetu Wojewódzkiego Polskiej Zjednoczonej Partii Robotniczej. Redaguje Kolegium. Wydawca: RS w „Prasa" — Redakcja: Koszalin, ul. Alfreda Lampe 20. Telefo
ny centrala 434. 435. Redaktor Naczelny — 714, Sekretarz Redakcji — 511, Dział Ekonomiczno-Partyjny — 24-95, Dział Rolny — 38-10. Dział Terenowy 1 Informacji — 24-95. Dział Koresponden
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X sesja Zgromadzenia Ogólnego NZ 
zakończyła obrady

Jugosławia 
wybrana do Rady Bezpieczeństwa

NOWY JORK. Na końco
wym posiedzeniu X sesji 
Zgromadzenia Ogólnego 20 
grudnia doszło wreszcie do 
rozwiązania ciągnącej się od 
przeszło dwóch miesięcy 
sprawy wyboru trzeciego 
niestałego członka do Rady 
Bezpieczeństwa. Sprawie tej

11-lecie Wietnamskiej

Armii Ludowej

Uroczysta 
akademia 
w Hanoi

HANOI. W dniu 19 bm. od- 
było sfę tu uroczy:ta akademia | 
poświęcona 9 rocznicy rozpoczę 
cia walki norodowo-wyzwoleń- 
czej w Wietnamie i 11 rocznicy 
powstania Wietnamskiej Armii 
Ludowej.

W prezydium akademii zasia
dali premie'r i minister spraw za 
granicznych demokratycznej Re 
publiki Wietnamu Pham Wan 
Dong, dowódca naczelny Wiet
namskiej Armii Ludowej gene
rał Nguen Giap, przewodniczą
cy Wietnamskiej Powszechnej 
Konfederacji Pracy Hoong 
Vieth, sekretarz generalny Wiet. 
namskiej Partii Pracujących 
Truong Szin i sekretarz general
ny Wietnamskiej Partii Demokra 
tycznej Duong Duk Hien,

Zakończenie I Zjazdu
włoskich

obrońców poko‘u
RZYM. Dnia 18 bm. zakoń 

czyły się w Rzymie obrady 
I Krajowego Zjazdu Obroń
ców Pokoju. Zjazd uchwalił 
rezolucję, w której wzywa 
naród włoski do walki o roz 
brojenie i zakaz stosowania 
broni masowej zagłady.

• SZTOKHOLM
Szwedzka morska organizacja 

ratownicza rozpoczęła 20 bm. 
przy pomocy samolotów po
szukiwania szwedzkiego stat
ku towarowego „Hoecken". 
Statek nie daje znaku życia 
od piątku ub. tygodnia, Opu- 
łrlł on przed kilkoma dniami 
port Kłajpedę, mając 750 ton 
ładunku i 15 osób na pokła
dzie.

• LONDYN
W pobliżu miejscowości Eng- 

cobo (Unia Pomdnlowo-Afły- 
kaAska) nastąpiła we wtorek 
katastrofa autobusu pasażer
skiego. W płonącym autobusie 
spaliło się 21 pasażerów.

• RZYM
Kierownictwo Włoskiej Par

tii Socjalistycznej zakomuni
kowało, że w czasie subskryp
cji w 1055 roku na dziennik 
,.Avanti“ zebrano 216 milionów 
70u tys. lirów.

• TOKIO
Jak podaje radio japońskie, 

podczas strzelań ćwiczebnych 
dokonywanych przez żołnierzy 
amerykańskich na poligonie w 
okolicy miast* Morjama (pre
fektura Ajacl!) wiatr rozniósł 
gaz łzawiący, którym były wy
pełnione pociski. Wskutek tego 
ucierpiało około 300 okolicz
nych mieszkańców,

• RZYM
Dnia 20 bm. nastąpił wybuch 

wulkanu Etny. Krater wulka
nu wyrzuca slupy popiołu, roz 
palonych głazów 1 potoki la
wy. W nocy czerwona korona 
lawy i ognia nad kraterem 
wulkanu widoczna była z od
ległości kilkudziesięciu kilo
metrów. Strumienie lawy spły
wają w kierunku zachodnim, 
towarzyszy Im głuchy, pod
ziemny huk.

Wulkan Etna (3313 m wyso
kości) jest najwyższym, czyn
nym wulkanem Europy. Leży 
w prowincji Catanla, w pół
nocno-wschodniej części wyspy 
Sycylii.

Zgromadzenie Ogólne po
święciło aż siedem posie
dzeń, w ciągu których odby 
ło się 35 głosowań bez wy
niku nad kandydaturami Ju 
gosławii i Filipin. Wtorkowe 
głosowanie. 35 z kolei, przy
niosło Jugosławii 43 głosy, 
co stanowiło więcej niż wy
maganą większość 2/3 gło
sów. W głosowaniu wzięło 
udział 56 delegacji. Ma Fili
piny padło 11 głospw. 13 de 
legaćj i wstrzymało się od gło 
sowania.

Agencje zachodnie przypo 
mina ją w związku z tym, 
że w myśl „porozumienia 
dżentelmeńskiego" Jugosła
wia miałaby po roku ustąpić 
Filipinom miejsca w Radzie 
Bezpieczeństwa.

TYBET
— kraj wielkich możliwości

W WIELKIEJ cieplarni, Jaką jest w lecie Tybet, pszenica ozi
ma i jara dać może 2 i pół tony z akra. Kilogramowych 

pomidorów można zbierać 30 ton z akra, rzepa waży 15 kg itp. 
Na razie wszystko to znajdują się w stadium prób w gospodar
stwach doświadczalnych.

Na zdjęciu: piękny ckaz kapusty ważącej 23 kg na wystawie 
osiągnięć rolnictwa w Lhassie.

Rozwiązanie parlamentu 
i rządu Jordanii

LONDYN. Dnia 19 bm. w 
późnych godzinach wieczor
nych premier Jordanii Haz- 
zach Mahali wraz ze swoim 
gabinetem podał się do dy
misji. Tak więc, utworzony 
przez Mahali‘erj rząd spra
wował władzę zaledwie 6 
dni. Do czasu powołania no 
wego gabinetu rząd Maha- 
li‘ego będzie jedynie czuwał 
nad utrzymaniem porza.dku

Wizyty 
generałów 

amerykańskich 
na Taiwanie

PEKIN. Dziennik „Żenmin- 
źipao" donosi że ostatnio za 
równo oficjalni przedstawi
ciele rządu USA, jak i ge
nerałowie amerykańscy wy
kazują coraz większe zainte
resowanie Tajwanem jako a- 
merykańską bazą wojskową.

Wilber Brucker, minister 
spraw wojskowych USA, po 
dokonaniu inspekcji armii 
Czang Kai-szeka oświadczył 
publicznie, że USA i Czang 
Kai-szek czynią przygotowa
nia bojowe przeciwko ich 
„wspólnemu wrogowi".

Ostatnio wielu amerykań
skich generałów przybyło na 
Taiwan. M. in. zwraca uwa
gę przybycie ministra mary
narki wojenne), Thomas'a i 
niedawna wizyta przewodni
czącego połączonej grupy 
sztabów USA, Radford'a. „Żen 
minżipao" podkreśla, że za
równo wizyty generałów ame
rykańskich, tak i charakter 
ich działalności wskazują na 
to, że USA przygotowują 
wojnę, przeciwko narodowi 
chińskiemu i mają zamiar u- 
sadowićssię na długo na Tai
wanie. „Naród chiński — Pi
sze „Żenminżipao" — nadal 
będzie sie starał o osłabienie 
i likwidację napięcia w stre
fie Tajwanu, lecz nigdy i w 
żadnych okolicznościach nie 
zrezygnuje z prawa do wyzwo 
lenia swego terytorium.

1 bezpieczeństwa w Jor
danii. Król Hussein przy
jął dymisję rządu. Przema
wiając 19 bm. wieczorem 
przez radio, dotychczasowy 
premier Mahali oświadczył, 
że jego rząd podał się do dy 
misji, aby dać możliwość 
narodowi jordańskiemu sa
modzielnego decydowania o 
losach kraju".

Rozgłośnia radiowa w 
Ammanie podaje, że w no
cy z poniedziałku na wto
rek, , król Jordanii Hussein, 
rozwiązał parlament jordań- 
ski i zapowiedział rozpisa
nie w ciągu najbliższych 4 
miesięcy nowych wyborów 
powszechnych.

Agencje zachodnie stwier
dzają zgodnie, że na decy
zję króla Husseina w spra
wie przyjęcia dymisji rządu 
Mahali‘ego i rozwiązania par 
lamentu wpłynęły trwające 
od trzech dni potężne i burz 
liwe demonstracje ludności 
kraju ■ przeciwko planom 
przyłączenia Jordanii do pak 
tu bagdadzkiego.

Agencja United Press do
nosi, -że 19 bm. demonstran 
cl w Ammanie, obrzucili 
kamieniami żołnierzy Legio 
nu Arabskiego, którzy pró
bowali rozpędzić demonstru
jących mieszkańców stolicy 
Jordanii. Na ulicach Amma 
nu ustawiono czołgi.

W czasie demonstracji w 
jordańskiej części Jerozoli
my, żołnierze Legionu Arab
skiego otworzyli ogień, za
bijając trzech demonstran
tów.

Powcina strofy francu:kiago 
korpusu ekspedycyjnego

Walki
w Afryce Północnej 

trwają
PARYŻ. Walki w Afryce Pół

nocnej toczą się nadal z nie
słabnącą intensywnością, mimo 
warunków zimowych utrudniają
cych działania obu stronom.

Dnia 18 bm. powstańcy alger 
■scy zorganizowali w okolicy Bo
nę zasadzkę na francuska ko
lumnę samochodowa. Pięciu 
żołnierzy kolonizatorów rostalo 
zabitych.

Według wiadomości agencji 
France Presse, na zachód od 
Boured, w walce między eddzia 
łem kolonizatorów c kilkunasto
osobową grupą powstańców ma 
rckańskich, zginęło 2 Francuzów 
i 4 powstańców.

Agencja podaje, że wysoki ko 
misarz Maroka hiszpańskiego, 
generał Calino oświadczył, iż 
„jedność Maroka nie ulega 
kwestii" oraz, że wizyta sułtana 
Ben Yousrafa „w Madrycie I w 
Tetuania (stolica strefy hiszpań- 
skiej - przyp. red.) byłaby bar
dzo pożądana".

Delegacja
Rady Najwyższej ZSRR

odwiedzi Szwecję

Przyjazd 
ambasadora ZSRR 

do Bonn
BERLIN. Dnia 20 bm. 

przybył do Bonn ambasador 
nadzwyczajny i pełnomocny 
ZSRR w NRF W. A. Zorin.

Na lotnisku Wahn w po
bliżu Kolonii, ambasadora 
Zorina i towarzyszące mu 
osoby witali: naczelnik wy 
działu III w ministerstwie 
spraw żagranicznych NRF, 
von Welck i zastępca szefa 
protokołu dyplomatycznego, 
pani Erica Papparitz.

Ze strony radzieckiej am
basadora Zorina witali prze
bywający w Bonn wyżsi u- 
rzędnicy ambasady ZSRR.

Na lotnisku zebrało się 
wielu korespondentów prasy 
niemieckiej i zagranicznej.

Ambasador Zorin złożył 
na lotnisku następujące o- 
świadczenie dla przedstawi
cieli prasy:

„Przybywając do stolicy 
Niemieckiej Republiki Fe
deralnej w charakterze am
basadora Związku Socjali
stycznych Republik Radziec 
kich, cieszę się, że mogę po 
witać i serdecznie pozdrowić 
mieszkańców Bonn i Niemie 
ckiej Republiki Federalnej.

Stosunki dyplomatyczne i 
wymiana ambasadorów mię
dzy ZSRR i NRF powinny, 
według naszego głębokiego 
przekonania, przyczynić się 
do zbliżenia naszych państw 
z pożytkiem dla narodu ra
dzieckiego i niemieckiego, z 
pożytkiem dla pokoju po
wszechnego. Równocześnie 
z wymianą ambasadorów 
otwierają się także pomyśl
ne możliwości dla rozwoju 
kontaktów gospodarczych i 
kulturalnych między naszy
mi krajami. Wszystko to 
nie może nie wywrzeć pozy
tywnego wpływu na stwo
rzenie warunków dla ure
gulowania nie rozstrzygnię
tych problemów dotyczących 
Niemiec.

Na zakończenie pragnął
bym wyrazić nadzieję, że 
działalność ambasady radzie 
ckiej w tym kierunku, spot
ka się tu z należytym zro
zumieniem i poparciem".

Ze sportu
- u ■ ... , r >

Akademickie Mistrzostwa S wiała
w Warszawie i Zakopanem

WARSZAWA. W dniach od 7 do 13 marca w Zakopanem 1 w 
Warszawie odbywać się będą XI Zimowe Akademickie Igrzyska 
Świata.
Pierwsze po wojnie zimowe 

igrzyska akademickie odbyły się 
w spindlerowym Młynie (CSR) 
w 1349 roku, a następnie w 
Polana-Stalin (Rumunia) w 1951 
1 ostatnie w Semmering (Au
stria) w 1953 roku. W Igrzyskach 
tych wiele sukcesów odnieśli 
narciarze polscy. M. In. tytuły 
akademickich mistrzów świata 
zdobyli Kodelska, Grocholska, 
Dziedzic, Zarycki i Roj.

Na program XI Zimowych A- 
kademickich Igrzysk złożą się 
konkurencje narciarskie (pro
gram olimpijski z wyjątkiem 
biegu na 50 km), które rozegra
ne zostaną w stolicy sportów zi
mowych — Zakopanem, oraz 
turniej hokejowy 1 zawody w 
łyżwiarstwie figurowym, które 
odbędą się w Warszawie. Warto 
dodać, że Warszawa organizo
wała Już akademickie Igrzyska 
(letnie) w 1724 r.

IV skład komitetu organizacyj
nego igrzysk wchotfzą przedsta
wiciel? Zrzeszenia Studentów 
Polskich, AZS i Departamentu 
WFt ! Sportu Międzynarodowego 
Związku StdHentów. Komitet 
wysłał już zaproszenia do ponad 
3 V s. studenckich organizac ji 
sportowych i klubów, członków 
MZS oraz FISU (Międzynarodo
we Stowarzyszenie Sportu Aka
demickiego).

Już od stycznia wychodzić bę
dzie w trzech Językach biuletyn 
informacyjny. Z okazji igrzysk 
ukażą się specjalne znaczki i 
chustki oraz ciekawa, Ilustrowa
na broszura o rozwoju sportu 
akademickiego.

• • *
W Igrzyskach wezmą udział 

tylko sportowcy-akademlcy. W 
konkurencjach narciarskich z 
jednego klubu będzie mogło star 
tówać czterech zawodników (w

Nilsson i przewodniczący iz
by wyższej Riksdagu J. 
Nilsson 8 grudnia wysłali do 
przewodniczącego Rady 
Związku i Rady Narodowoś
ci Rady Najwyższej ZSRR 
A. P. Wolkowa i W. T. Łaci 
sa depeszę z zaproszeniem 
do odwiedzenia Szwecji przez 
delegację Rady Najwyższej 
ZSRR.

Tekst depesz przewodni
czących obu izb parlamentu 
szwedzkiego brzmi:

W związku z zaproszeniem 
Rady Najwyższej ZSRR, któ 
re umożliwiło Riksdagowi 
Szwecji wysłanie w roku bie 
żącym swej delegacji do 
Związku Radzieckiego — 
Riksdag niniejszym ma za
szczyt zaprosić delegację Ra 
dy Najwyższej ZSRR do zlo 
żenią rewizyty w Szwecji, 
traktując to jako kolejny e- 
tap rozwoju przyjaznych 
stosunków między Szwecją 
i Związkiem Radzieckim.

Wdzięczni będziemy za po 
wiadomienie, czy Rada Naj
wyższa ZSRR przyjmie na
sze zaproszenie i kiedy jej 
delegacja pragnęłaby odwie
dzić Szwecję.

Tekst depesz A. P. Wolko
wa i W. T. Łacisa z dnia 17 
grudnia, adresowanych na 
ręce J. Nilssona i G. Nilsso- 
na, brzmi:

Rada Najwyższa Związku 
Socjalistycznych Republik 
Radzieckich z prawdziwym 
zadowoleniem przyjmuje 
przekazane przez Was w 
imieniu Riksdagu Szwecji 
zaproszenie dla delegacji 
Rady Najwyższej ZSRR do 
odwiedzenia Szwecji.

Przekonani jesteśmy, że 
podobnie jak tegoroczny po 
byt delegacji Riksdagu w 
Związku Radzieckim, także 
mająca się' odbyć rewizyta 
delegacji Rady Najwyższej 
w Szwecji służyć będzie do
niosłej sprawie umocnienia 
i rozwoju przyjaznych sto
sunków między Związkiem 
Radzieckim i Szwecja..

Delegacja Rady Najwyż
szej ZSRR mogłaby przybyć 
do Szwecji w pierwszej polo 
wie maja 1956 roku, jeżeli
by ta, pora odpowiadała Riks 
dagowi Szwecji.

Parlament Szwecji zgodził 
się na przyjazd delegacji w 
terminie proponowanym 
przez Radę Najwyższą 
ZSRR.

zjazdach — sześciu). W pierw
szej połowie lutego mija termin 
zgłoszeń. Organizatorzy spodzie
wają się udziału ponad 400 za
wodników zagranicznych.

»
Starannie przygotowują się 

do startu w igrzyskach akade
micy polscy. Drużyna hokejowy 
opierać się będzie na ligowych 
zespołach AZS Warszawa i Sta- 
linogród. W reprezentacji wystą 
pią również zawodnicy Innych 
zespołów, studenci wyższych u- 
czelni, jak Bryniarski 1 Filipiak.

W łyżwiarstwie figurowym czo 
lówkę akademicką stanowić bę
dą studenci — członkowie kadry 
narodowej — Wawrzyniakówna 
i Koczyba. Dotychczas najsil
niejszym naszym punktem na 
Igrzyskach zimowych byli nar
ciarze. i tym razem w składzie 
reprezentacji akademickiej znaj 
dzie się wielu reprezentantów 
Polski.

Nowi 
mistrzowie sportu

WARSZAWA. Przewodniczący 
w, Reczek nadal w dniu

20 bm. tytuły Mistrzów Sportu 
trzem zawodnikom. Są to: Ku
siak (Unia), Garcorz (AZS) — 
Piłka ręczna i Dąbrowski (Gwar

» koszykówka.

Po wyborach w Saarze

Zaniepokojenie we Francji
PARYŻ. Prasa francuska z 

zaniepokojeniem komentuje 
wyniki wyborów do Landtagu 
saarskiego. Dzienniki podkre
ślają, że w wyborach w Sa
arze zwycięstwo odniosły par 
tie proniemieckie, które nie 
omieszkają spotęgować kam
panii o przyłączenie Saary do 
Niemiec zachodnich. Więk
szość komentatorów politycz
nych uważa, że wybory saar- 
skie zadały nowy cios pozy
cjom ekonomicznym i poli
tycznym Francji w Saarze.

Dziennik ^Parisien Libere" 
zaznacza, że Adenauer otwar 
cie poparł te partie przed wy
borami.

„Liberation" podkreśla, że 
utrata pozycji ekonomicznych 
w Saarze przez Francję posta 
wi ją w trudnej sytuacji w 
porównaniu z Niemcami za
chodnimi na terenie „wspól
noty węgla i stali". Autor ar
tykułu — J. Hermann nisze 
m. in.: „Układy podpisane 
przez Mendes France‘a i 
ratyfikowane przez Pinay‘a 
pozwoliły neohitlerowcom po 
łożyć ponownie rękę na

•Saarze?'

* * *

BERLIN. Komentując na 
konferencji prasowej wyniki 
wyborów w Saarze rzecznik 
prasowy bońskiego minister
stwa spraw zagranicznych 
Diehl' oświadczył, że po wy
borach we Francji rozpoczną 
się między rządem Francji i 
rządem NRF rozmowy w spra 
wie uregulowania problemu 
Saary. Diehl wyraził przy 
tym pogląd, że „W wyniku 
tych rozmów nastąpi naj
prawdopodobniej przyłączenie 
Saary do Niemiec". Zastrzegł 
się on jednak, że nie chcial- 
bv o tym mówić obecnie, by 
nie zaszkodzić wyborbm we 
Francji przez składanie jedno 
stronnych oświadczeń. ।

MOSKWA. Przewodniczą
cy izby niższej szwedzkiego 
Riksdagu (parlamentu) G.

Dymisja stratega 
„zimnej *

NOWY JORK. Jak donosi 
agencja Associated Press, pre 
zydent Eisenhower przyjął 
dymisję swego doradcy spe
cjalnego do spraw strategii 
„zimnej wojny" w obecnej po 
lityce USA, Nelsona Rockeiel 
lera.

Rockefeller opuści swe sta
nowisko z końcem grudnia 
1955 roku.

Szef Biura Prasowego Bia
łego Domu Hagerty oświad
czył, że Rockefeller postano
wił ‘wrócić do „działalności 
finansowej".

Oświadczenie 
przedstawiciela

Arabii Saudyjskiej 
w ONZ

NOWY JORK. Delegat Ara 
bii Saudyjskiej w ONZ Ab- 
del Rahman Azzam, były se 
kretarz generalny Ligi Arab 
skiej zwołał 19 bm. w No
wym Jorku konferencję pra 
sową w sprawie ostatnich wy
darzeń w południowo-wscho 
dniej części Półwyspu Arab 
skiego. Azzam ostro potępił 
napaść kontrolowanych 
przez W. Brytanię wojsk suł 
tanatu Muskat na księstwo 
Oman.

Azzam stwierdził, że za
jęcie terytorium Oma
nu jest „nowym aktem agre 

( sji W. Brytanii" i przypo
mniał, że w październiku br. 
dowodzone przez oficerów 
brytyjskich wojska Muskatu 
okupowały należącą do Ara 
bii Saudyjskiej oazę Burai- 
mi. „Ostatnie wydarzenia 
w rejonie Omanu i oazy Bu- 
raimi — oświadczył Azzam 
— stanowią groźbę dla poko 
ju na całym Środkowym 
Wschodzie".


